

筑波日本語研究

第二十五号

目次

カテゴリー性から見る日中並列表現	馮 元	1
『字彙』の明刊本鹿角山房刻本とその和刻本を比較してみる 『異体字弁』の成立 —同じ字の同じ部件の書き方の異同に注目して—	劉 玲 沈 涵	14
「いつも」と「常に」の意味	大塚 貴史	36
副詞的用法を持つ漢語の意味変化について —「点々」を例に—	蔡 嘉昱	57
日中対照から見る「笑い」に関するオノマトペの特徴	孫 逸	72
方向性移動動詞に基づく存在・所在表現の一考察 —「来る」を例として—	趙 金昌	88
過去の結果継続性を表すテイタ形のポルトガル語訳 —日本語とブラジル・ポルトガル語における「変化」の捉え方—	ヌネス・コスタ・ハイッサ	101
「～がする」構文に入る名詞について	傅 梦菊	115

TSUKUBA JAPANESE LINGUISTICS

No. 25 2021

CONTENTS

FENG Yuan : On the Parallel expressions of Japanese and Chinese from the categoricity

LIU Ling, SHEN Han : The formation of I Tai Ji Ben
by a comparative study of edition of Ji I in the Ming Dynasty and in Japan:
with the clues of the same writing of the same letter

OTSUKA Takashi : Meaning of “*Itsumo*” and “*Tsuneni*”

CAI Jiayu : Semantic Changes of Adverbial Chinese loanwords: A Case of “*Tenten*”

SUN Yi : A contrastive study on onomatopoeia related to laughter between
Japanese and Chinese

ZHAO Jinchang : Taking “*Kuru*” as an Example:
A Study of Existential and Possessive Expressions Based on Directed Motion Verbs

NUNES COSTA Raissa : Portuguese translations of TEITA that expresses
past resultativeness: the perception of “change” in Japanese and Brazilian Portuguese

FU Mengju : On the Nouns in Construction of “*-ga suru*” in Japanese

Graduate School of Humanities and Social Sciences (Japanese Linguistics)

University of Tsukuba

執筆者

馮元 江西財経大学 講師(中国)(冯元 / 江西财经大学)
劉玲 北京師範大学外国語言文学学院 教授(中国)
沈涵 北京師範大学外国語言文学学院博士課程(中国)
大塚貴史 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
蔡嘉昱 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
孫逸 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
趙金昌 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
ヌネス・コスタ・ハイッサ 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)
傅梦菊 人文社会科学研究科 文芸・言語専攻(日本語学)

編集委員

矢澤真人 大倉浩 橋本修 那須昭夫 田川拓海
落合哉人(学生) 白川稜(学生) 菊池そのみ(学生)

筑波日本語研究 第二十五号

2021年1月15日 発行

発行 筑波大学大学院 人文社会系 日本語学研究室
代表 矢澤真人
<http://www.lingua.tsukuba.ac.jp/nihongo/>

連絡先 〒305-0006 茨城県つくば市天王台 1-1-1
筑波大学人文社会系 橋本 修
TEL 029-853-4424
E-mail hashimoto.osamu.gf@u.tsukuba.ac.jp

印刷 (株)いなもと印刷
〒300-0007 茨城県土浦市板谷 6-28-8
TEL 029-826-1221
